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Januari 2022.
Als ik dit schrijf is het de ochtend na de persconferentie. En diep 
verscholen onder maatregelen, besmettingen en protesten, gloeit 
er een lichtpuntje. Het lichtpuntje van versoepelingen, meer vrijheid 
en acceptatie. Acceptatie dat het is zoals het is. En we hopen dat 
we vanaf nu kunnen terug gaan kijken op een periode waarover 
lang gepraat zal worden, maar die voorbij is. Dat is onze hoop van 
vandaag.
Je kunt het nog niet zien en je kunt het ook nog niet voelen. Maar 
ergens, diep verscholen onder koud weer en sombere dagen gloeit 
er een lichtpuntje. Dat lichtpuntje brengt ons warmte en leven. Dat 
lichtpuntje geeft ons hoop voor de toekomst..
We kunnen in het leven niet zonder hoop.
Soms praten we onszelf valse hoop aan.
In de afleveringen van de tv uitzendingen van Kamp van Konings-
brugge moeten de deelnemers zich voorbereiden op een zware 
trainingstocht. Er was één deelnemer die vertelde dat hij het 
aankon, want “hij liep niet alleen”.  Daar werd nog even op een 
respectvolle manier over nagepraat. Bij mij kwam de gedachte op: 
dat geeft hem hoop. Dat hij niet alleen loopt. De deelnemer had het 
over God. Inmiddels heb ik het afgeleerd om God te definiëren als 
iets of iemand. Wat God is, kan met het moment veranderen. Nu is 
het Hoop. De hoop dat je het volhoudt, omdat je niet alleen loopt. 
In deze nieuwsbrief kunt u weer van alles lezen dat verband houdt 
met het werken in de uitvaartbranche. Ook daar komt, soms ex-
pliciet, soms moet je het tussen de regels doorlezen, ‘hoop’ aan 
de orde. En het weten dat we niet alleen hoeven te lopen, ook al 
wordt het ons soms teveel. En afhankelijk van het feit, of misschien 
wel onafhankelijk van het feit, of je gelovig bent of niet, die hoop, 
die solidariteit hebben we allemaal nodig. Ik wens het u toe, in uw 
soms zware, maar ook mooie werk.

Ik wens u veel leesplezier.
Afke den Hollander.
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Er wordt uitgekeken naar de versoepelingen in corona-maat-
regelen en vervolgens vertrouwen we er dan op dat over niet 
al te lange tijd we weer “gewoon” kunnen doen wat we zouden 
willen. Iets plannen en het vertrouwen hebben dat het ook op 
dat gewenste moment op gewenste wijze uitgevoerd kan wor-
den. Alles weer goed. Maar, je weet het nooit…… Sinds maart 
2020 is het vertrouwen dat je kunt plannen en dan ook uitvoe-
ren wat je wilt toch wat verdwenen. 

Het blijft behelpen constateren we nu vaak. Kerkdiensten via 
livestream. Je denkt er van af te zijn maar dan moet het toch 
weer. Ook daar is nu weer verruiming en ook wat vertrouwen 
dat het nu mogelijk zal blijven dit gewoon in fysieke vorm te 
doen en zonder allerlei haken en ogen. 

In die periode van behelpen hangt het er sterk vanaf hoe je er 
tegenaan kijkt en alles ervaart. Is alles een beperking of ga je 
gewoon veel een beetje anders doen. Jammer dat de kerstacti-
viteiten er bij in schoten, net als vorig jaar, maar het lijkt er dus 
op dat we snel alles weer oppakken.

Maar goed, in de afgelopen weken toch gewoon van alles dat 
langs komt. En het werk achter de pc en zo kan gewoon door-
gaan waarbij de stapel die er ligt niet echt minder wordt. Ook 
wel gewoon vergadering(en) in fysieke vorm naast nog bespre-
king(en) via teams/zoom.

En natuurlijk tijd nemen voor de nodige ontspanning. Ochtend-
wandelingetjes. Er was ook weer wat hoger water maar niet 
dusdanig dat dijkwachten actief moesten worden. Toch was er 
wel onrust bij dorpsbewoners omdat de kudde galloways net 
voor de stijging was overgestoken en nu op een steeds smal-
ler wordend stukje moest verblijven. En daar was uiteindelijk 
geen groen meer maar alleen modder. Bijvoeren nodig. Ook af 
en toe een koe of stier die vond dat ie maar uit moest breken 
en gaan genieten van het groen gras aan de andere kant van 
de prikkeldraad. Leuk dat ik dan een appje krijg “Sjaak, er loopt 
een oeros op de brug”….. en de bewoner gerustgesteld is als 
ik app “ik kom er aan”. Tja, ik vind het gewoon leuk om ook dat 
dan op te lossen en te zorgen dat het dier, of de dieren, weer 
achter de afrastering komt. Zo toch enkele keren lekker actief 
geweest.

Mijn gedachtekronkel?
Gedachten gaan weer uit naar de bestuurders van onze vereni-
gingen. Onzekerheid omtrent het houden van Ledenvergaderin-
gen, onzekerheid door toe- en gelukkig weer afnemende drukte 
bij uitvaarten, en zo meer dat het besturen soms kan bemoei-
lijken. Fijn dat bestuurders van alle verenigingen zich vrijwillig 
blijven inzetten voor hun vereniging en voor hun medemens. 
Fijn dat er die flexibiliteit is om ook met die wijzigende en niet 
te voorspellen wijzigingen goed om te gaan.  

Meer samen, samen meer!
(J.J. den Hollander – Voorzitter FKB – Illikhoven, 
25 januari 2022).

Het lijkt de goede kant op te gaan …
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Wat nou als pa niet bij laatste afscheid van ma kan zijn 
doordat-ie in quarantaine zit? ‘Pas die wet aan’

DEN BOSCH - Stel je voor: je bent druk bezig met het regelen van de uitvaart van je moe-
der. Maar plots krijgt pap corona. En moet hij óók nog in quarantaine. Het zijn scena-
rio’s waar we sinds corona mee te maken krijgen. Maar het kan toch niet zo zijn dat hij 
daardoor niet bij het afscheid kan zijn? 
 

Eigen foto, Sjaak.

En dus wil je liever nog een dag of twee wachten met de dienst, maar dat mag niet van de wet. Maar het 
gebeurt wel, en vaak ook.

Want in de regio van Oost-Brabant diende DELA, grootste uitvaartondernemer van het land, in december 
liefst 52 uitstelaanvragen op 176 uitvaarten in bij de gemeenten Oss, de nieuwe gemeente Maashorst, 
Meierijstad, en Land van Cuijk en Venray. Dat is een derde van alle overlijdensmeldingen. 

Niet van Limburg naar Brabant voor crematie
In de regio Den Bosch ging het om 40 keer op 179 uitvaarten. In de regio Tilburg vroeg DELA in 4 weken tijd 
44 keer om uitstel, normaal is dat ongeveer 10 keer per jaar en voor Breda was dat 46 keer per maand op 
normaal 7 keer per jaar.

Ook uitvaartbedrijf Monuta, een kleinere speler, herkent zich in de problemen en vraagt steeds vaker uit-
stel aan: door drukte op het crematorium in de regio Zuid (waar Brabant en Limburg onder vallen), naasten 
met corona of familieleden die niet gemakkelijk uit het buitenland kunnen komen door inreisbeperkingen. 
,,Het was eerder regel dan uitzondering in Limburg. Want mensen uit Limburg willen hun overledene niet in 
Brabant laten cremeren, bijvoorbeeld’’, zegt woordvoerder Naomi Samson.
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Bezwaar maken bijvoorbeeld alleen als je in het medisch dossier ziet 
dat iemand overleden is aan een gecompliceerde ernstige bacteriële 
infectie

Freek Teller, huisarts

Wanneer langer koelen?
Niemand wil een overledene 14 dagen boven de grond houden, maar de ontheffing aanvragen is ontzet-
tend tijdrovend, zegt DELA-woordvoerder Martijn van de Koolwijk. Het is namelijk het zoveelste briefje 
voor huisarts Freek Teller van huisartsenpraktijk de Vier Kwartieren in Boxtel. ,,Het is een formaliteit dat je 
als huisarts geen bezwaar maakt tegen langer koelen. Dat doe je bijvoorbeeld alleen als je in het medisch 
dossier ziet dat iemand overleden is aan een gecompliceerde ernstige bacteriële infectie. Maar dat komt 
niet vaak voor.’’

Ik schouw de patiënt direct na het overlijden, stel de doodsoorzaak 
vast, vul de benodigde overlijdenspapieren in

Freek Teller, huisarts
Huisarts zit er niet op te wachten
Het is niet zo dat Teller een overledene moet schouwen. Het is puur formeel. ,,De administratie is ook iets 
waar wij huisartsen eigenlijk niet op zitten te wachten.’’ Het kost niet zó veel tijd, maar huisartsen worden 
tegenwoordig wel om allerlei verklaringen gevraagd. Ik schouw de patiënt direct na het overlijden, stel de 
doodsoorzaak vast, vul de benodigde overlijdenspapieren in, waarna de uitvaartondernemer de verzorging 
van het lichaam overneemt. Dan gaat iemand naar het uitvaartcentrum. Daar zijn ze echt wel in staat een 
lichaam goed te conserveren.’’

Stel je voor: je bent druk bezig met het regelen van de uitvaart van je moeder. Maar plots krijgt je vader 
corona. En moet hij óók nog in quarantaine. Het zijn scenario’s waar we sinds corona mee te maken krijgen. 

‘Je gaat niet moeilijk doen’
Je gaat natuurlijk niet moeilijk doen als huisarts, maar het is wel een overbodige administratieve handeling, 
vindt ook Pieter van Tiel, huisarts bij praktijk De Morgen in Uden. ,,Ik heb om mij heen ook nog nooit gehoord 
dat artsen niet akkoord zijn. Misschien moeten we deze pandemie aangrijpen om toch eens naar deze wet 
te kijken.’’

Ik heb om mij heen ook nog nooit gehoord dat artsen niet akkoord 
zijn. Misschien moeten we deze pandemie aangrijpen om toch eens 
naar deze wet te kijken

Pieter van Tiel, huisarts

Want na de medische goedkeuring moet de uitvaartondernemer met die papieren naar de gemeente waar 
het crematorium zich bevindt. De burgemeester moet akkoord zijn om iemand later te begraven of creme-
ren. Van de Koolwijk: ,,Het is nog niet voorkomen dat een burgemeester dit verzoek afwees, dus waarom 
moet het zo omslachtig?’’ 
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  eigen foto, Sjaak.

Het is nog niet voorkomen dat een burgemeester dit verzoek afwees, 
dus waarom moet het zo omslachtig

DELA-woordvoerder Martijn van de Koolwijk
Thuisopbaringen 
Je kunt je afvragen of de regels in de wet uit 1991 nog up to date zijn, stelt Monuta-woordvoerder Sams-
on. ,,Die is gebaseerd op het beschermen van de volksgezondheid. In die tijd waren er meer thuisopbarin-
gen dan nu en was thuiskoeling van een andere kwaliteit. Je kunt je voorstellen als het buiten 35 graden is 
dat het destijds niet langer dan 6 werkdagen verantwoord was. Maar nu zijn de koeltechnieken flink verbe-
terd. En in een uitvaartcentrum staat de koeling altijd aan.’’

Je kunt je voorstellen als het buiten 35 graden is dat het destijds niet 
langer dan 6 werkdagen verantwoord was

Monuta-woordvoerder Naomi Samson

‘Oven stond bijna 24 uur per dag aan’
Tijdens de eerste sterftegolf door corona, in april 2020, werd in de gemeente Uden de regel tijdelijk opge-
heven. Van de Koolwijk: ,,We kregen toen zo’n grote toestroom te verwerken in het crematorium, de oven 
stond bijna 24 uur per dag aan. Wat ons betreft moet de overheid dit gemakkelijker maken, gezien ook de 
coronadruk op de zorg. Je wilt de mensen in de zorg ontlasten. En onze mensen moet nabestaanden onder-
steunen, geen juridische papieren invullen.’’

Van Italiaanse toestanden met uitpuilende mortuaria en mensen buiten opbaren is in Nederland geen 
sprake. Van de Koolwijk: ,,De koelmogelijkheden en capaciteiten zijn bij uitvaartcentra in Nederland goed 
geregeld. Dus een dag langer wachten is helemaal geen probleem.’’

Bron: Brabants Dagblad, 08-01-2022, Sjaak. 
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Piet Hunse uit Beilen verder als zelfstandig uitvaartonder-
nemer

Piet Hunse is met ingang van 1 januari zelfstandig uitvaartondernemer: ,,Na 

vele mooie jaren gewerkt te hebben voor Uitvaartcentrum Beilen en de uitvaart-

vereniging Beilen-Hooghalen is daar een einde aan gekomen. Een verschil in 

werk- en denkwijze lag daaraan ten grondslag.”

De werkzaamheden voor de uitvaartvereniging Wijster en omstreken zijn inmiddels weer hervat.

Hunse heeft geen makkelijk jaar achter de rug, ook omdat hij ziek werd. ,,Omdat ik de afgelopen jaren veel 
voldoening uit mijn werk heb gehaald ga ik als zelfstandig uitvaartondernemer verder. Mijn werkwijze zal er 
niet door veranderen. ‘Vertrouwd’ en ‘verzorgd’ is wat ik mensen zal blijven bieden.’

Intens beleefd

Uitvaarten blijven voorlopig in kleine kring plaatsvinden, zo verwacht Hunse: ,,Wat mij opviel in deze coro-
natijd is, dat wanneer een afscheid in kleine kring had plaatsgevonden, nabestaanden mij na afloop vaak 
vertelden, dat ze het afscheid intens beleefd hadden. Gesprekken waren intenser en dieper. De troost werd 
van heel dichtbij ervaren.”

Hunse wil een stukje rouwbegeleiding toevoegen: ,,In nagesprekken met nabestaanden merk ik vaak een 
diepe eenzaamheid en zo weinig plaatsen waar je er mag zijn met je rouw en verdriet.” De komende tijd 
wordt duidelijk hoe Hunse dit denkt vorm te gaan geven.

Bron: Dagblad vh Noorden, 07-01-2022, Sjaak.
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Koen en Bert van der Heide zijn beiden uitvaartverzorger.

Ook emoties bij de 
uitvaartverzorger
“Je kunt je natuurlijk niet alle leed aantrekken, 
maar het laat je nu eenmaal niet onberoerd.’’ Dat zegt uitvaartverzorger Bert van der 
Heide. Hij zit al 33 jaar in het vak. In december was het extra druk. 
“Gelukkig heeft mijn zoon Koen ook het juiste gevoel en inlevingsvermogen.’’

 Enschede - Koen van der Heide is ‘nog maar’ 24, maar hij is al wel in de voetsporen van zijn vader getreden. 
Hij heeft de genen van zijn vader meegekregen. “Als kleine jongen ging hij wel eens mee naar een aulabe-
zoek’’, zegt Bert van der Heide. “Koen weet niet anders dan dat ik uitvaarten doe.’’
Bert werkte negentien jaar in loondienst als uitvaartverzorger. De laatste veertien jaar werkt hij als zelf-
standige en dat bevalt veel beter. “Dan kun je meer je eigen ei kwijt. Het is minder commercieel dan bij de 
grote organisaties. Het is heerlijk dat niet meer te hoeven.’’

Elke uitvaart maakt indruk op Bert.  Hij vertelt over een ‘Peter’. “Op verzoek van Peter werd ik uitgenodigd 
om kennis te maken met hem en zijn gezin, zijn gezondheid ging snel achteruit. Hij wilde weten wie hen zou 
gaan begeleiden bij zijn uitvaart en dat moest goed voelen. Hij wilde alles zo goed mogelijk achterlaten en 
voor zijn familie blijven zorgen tot het laatste moment. Wat een kracht als je daarvoor ruimte kan maken, 
terwijl je het leven aan het loslaten bent. Vier dagen later overleed hij in bijzijn van zijn gezin.’’

En uitvaartverzorger heeft zeker emoties, stelt Bert. “Ik krijg regelmatig de vraag of ik mijn tranen als 
uitvaartverzorger kan bedwingen bij een uitvaart en of ik een ‘knop kan omzetten’. Natuurlijk kan ik geen 
knop omzetten en ook ben ik niet ‘hard of ongevoelig’. Ik word nog altijd, elke keer weer, geraakt door de 
emotionele reacties van nabestaanden, de ene keer wat heftiger dan de andere keer.’’

Vaak is er geen ruimte om de emoties te tonen. “Omdat ik moet zorgen dat alles goed verloopt, precies 
zoals we met elkaar besproken hebben. Dan is er meestal geen ruimte voor mijn eigen emotie. Soms word 
je overvallen door de muziek, de mooie woorden en de warme en intieme sfeer. En dan de keer dat ik een 
moeder naar de rouwkamer begeleidde, waar haar dochter van 39 jaar lag opgebaard. Het was een volko-
men onverwacht overlijden en toen zij haar dochter zag liggen, kwam er vanuit haar diepste binnenste een 
steeds harder klinkende noodkreet met daarna een huilbui. Ze was daar samen met haar vriendin, dus ik 
heb me echt even terug moeten trekken. Dan kun je echt geen ‘knop omzetten’. Helaas (voor mij) ben ik een 
‘open boek’ en kun je zo aan mijn gezicht zien of iets me raakt of niet. Gelukkig vinden de meeste mensen 
het juist goed te zien dat het me raakt en dat ik geen ‘kouwe kikker’ ben.’’

De uitvaarten gaan eigenlijk altijd goed, aldus Bert. “Ik ben er tenslotte voor de nabestaanden. Ik kan sa-
men met mijn zoon Koen de pijn en het verdriet niet bij ze wegnemen, maar wij kunnen het wel proberen te 
verzachten door er voor ze te zijn en te zorgen voor een liefdevol afscheid.’’

Bron: Huis aan Huis.nl, 12-01-2022, Sjaak.
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Intiemere uitvaarten door corona: ‘Veel mensen vinden 
kleinschaligheid achteraf heel fijn’

Het is een trend die de coronacrisis wel eens zou kunnen gaan overleven: de intieme 
uitvaart. ,,Als er veel mensen op een crematie zijn, kun je je als nabestaande toch wat 
bekeken voelen. Die druk of ballast was er nu niet.”

Het fijnst vond Jos Peeters het voor zijn vader Pierre van 92. Een ‘dienstbare man’ die volgens Jos meestal 
vooral bezig is met anderen. Of die het wel naar hun zin hebben, of hij nog iets kan betekenen. Voor hem 
was het dus even wennen, de gedachte dat de uitvaart van zijn vrouw Truus eind december alleen met zijn 
twee kinderen, hun partners en zijn vijf kleinkinderen was. ,,Maar toen de dienst erop zat, zei hij: ‘Misschien 
is het gezien de gelegenheid niet helemaal op zijn plaats, maar ik zou toch graag even een applausje willen 
voor hoe mooi dit was.’” 

Als de familie had gekozen voor een grote uitvaart, zou Pierre zich hebben moeten richten op alle gasten, 
denkt Jos. ,,Nu was hij naar mijn idee veel meer op zijn gemak en kon hij echt bezig zijn met het afscheid 
nemen van mijn moeder. Dat was heel mooi om te zien.”

Soms heel verdrietig
Maureen, de vrouw van Jos, is uitvaartverzorger van beroep. Door corona organiseert zij al sinds het voor-
jaar van 2020 uitvaarten met beperkte bezoekersaantallen. ,,Noodgedwongen natuurlijk, en vooral in de tijd 
dat er maar dertig mensen aanwezig mochten zijn bij een uitvaart, was dat soms heel verdrietig. Dat er te 
veel kinderen en kleinkinderen waren, en dat het daardoor niet paste. Maar toch, bij veel uitvaarten vinden 
nabestaanden die kleinschaligheid achteraf heel fijn. Mensen zijn gewend aan grotere uitvaarten, dus in 
eerste instantie is er weerstand. Maar na de uitvaart kijken ze er vaak toch anders tegenaan.”

De familie maakte er in de ‘huiskamer’ van het crematorium in Venray een afscheid van dat best veel gelij-
kenissen had met een uitvaart met meer mensen. Een welkomstwoord, een levensloop, een liedje, bloemen 
op de kist. Jos: ,,Ik deed zelf het welkomstwoord. Dat had ik voor een groter publiek ook wel klaargespeeld. 
Maar in zo’n intieme kring durf je toch meer te zeggen, sneller je emoties te tonen. Als er veel mensen op 
een crematie zijn, kun je je als nabestaande wat bekeken voelen. Niet uit kwade bedoelingen, hoor. Maar 
toch, die druk of ballast was er nu niet.”

Mooie verhalen
Bij DELA, de grootste uitvaartverzorger en -verzekeraar van het land, herkennen ze het verhaal van de 
familie Peeters. ,,Voor sommige families zijn de coronabeperkingen echt lastig, die vinden het moeilijk dat 
niet iedereen kan komen”, merkt Kee Ceelen, locatiemanager van het crematorium en uitvaartcentrum van 
DELA in Uden. ,,Maar over de uitvaarten zelf hoor je vooral heel mooie verhalen. Alleen mensen die echt 
dichtbij een overledene staan, worden uitgenodigd. Dat maakt een afscheidsdienst echt anders. Mensen 
durven inderdaad veel persoonlijker te praten. En sommigen gaan voor heel intiem, alleen het gezin. Heel 
informeel, met het lichaam van de overledene erbij.”
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In zo’n intieme kring durf je toch meer te zeggen, sneller je emoties te 
tonen

Jos Peeters

Ceelen denkt dat de intiemere uitvaart een blijvertje is, ook na corona. ,,Voorheen ging je naar een uitvaart 
als je iemand een beetje kende, uit beleefdheid. Door corona kun je in zo’n geval nu vaak naar de livestream 
kijken en een lief kaartje sturen. Andersom zullen rouwende nabestaanden zich in de voorbereiding op een 
uitvaart veel eerder afvragen: wat is voor ons belangrijk, wie moeten er echt bij zijn?”
Dat laatste is nog best een dingetje, merkte Jos Peeters toen hij met zijn vader en zus besloot om voor 
een kleinschalige uitvaart te gaan. ,,Je hebt dan toch mensen van wie je denkt: die hadden het wel fijn ge-
vonden om erbij te zijn. Maar van de verhalen van Maureen wist ik: als je het doet, moet je één lijn trekken. 
Als je een extra iemand vraagt, zal de ander denken: waarom ik dan niet?”

Gevoeligheden
Het is precies de reden waarom Irene Stengs, hoogleraar en onderzoeker van rituelen en populaire cultuur, 
het te vroeg vindt om te concluderen dat uitvaarten na corona kleinschaliger zullen zijn dan ervoor. ,,Het is 
inderdaad zo dat mensen door corona als het ware een goed excuus hebben om niet iedereen meer uit te 
nodigen. Maar onder normale omstandigheden moet je sterk in je schoenen staan om zo’n strenge selectie 
te maken. Dat is toch ingewikkeld, het kan een boel gevoeligheden blootleggen. Want van wie is een over-
leden persoon eigenlijk? Van iedereen die zich met de dode verbonden voelt, of van een beperkte groep 
naasten?”

Jos Peeters zegt uiteindelijk juist veel positieve en bemoedigende reacties te hebben gekregen op de 
manier waarop de crematie van zijn moeder werd ingevuld. ,,Bekenden begrepen het wel, en vonden het een 
mooie wijze van afscheid nemen.”
De trend om als nabestaande meer eigen regie over een crematie of begrafenis te nemen, werd al ver voor 
corona ingezet, weet Stengs. ,,De kerk is voor veel mensen minder belangrijk geworden bij levensloopritu-
elen. Daardoor gaan ze zelf op zoek naar een waardevolle invulling van zo’n gebeurtenis. Zo zie je bijvoor-
beeld dat uitvaarten minder zwaarmoedig zijn geworden. Mensen zien het als een reünie waarbij ze oude 
bekenden weer zien, of willen het leven vieren in de geest van de overledene. Compleet met taart, bier en 
een bandje.”

Weer grote gezelschappen
En anderen kiezen dus voor intimiteit. ,,Dat bestond dus al. Het zou kunnen hoor, dat we het in de toekomst 
nog vaker gaan zien. Maar ik kan me ook voorstellen dat, als het kan, er juist weer behoefte is om in grote 
gezelschappen samen te komen.”
Na de zomer kregen de uitvaartverzorgers daarvan al een voorproefje, toen de coronaregels met grote 
snelheid werden versoepeld en het dringende advies om afstand te houden tijdelijk verviel. ,,Je merkte me-
teen dat veel mensen weer gewoon voor een ouderwetse uitvaart kozen, met veel mensen”, zegt Maureen 
Peeters. ,,Dat vond ik wel jammer hoor. Ik moest er ook echt weer aan wennen, aan die massaliteit.” 
De vader van Jos houdt een dagboekje bij. ,,Daarin benoemt hij vrij feitelijk de belangrijkste gebeurtenissen, 
zonder grote woorden. Na de dag van de uitvaart schreef hij: ‘Een mooie dag vol liefde.’ Dat liet hij me zien, 
iets wat hij ook niet zomaar doet. Dat raakte me heel erg.”

Bron: Tubantia, 09-01-2022, Sjaak. 
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Expo ‘Schemering’ laat je dwalen door een kleurrijk 
dodenrijk - Amsterdam

10 december t/m 27 maart 2022

Museum Tot Zover is veranderd in een schemerwereld vol geheimzinnige fanta-

siewezens, geschilderd door Sarah Grothus. Door het grote formaat van haar 

doeken en de soundscape voelt het alsof je een andere wereld betreedt, een ver-

stilde wereld tussen leven en dood. Schemering is te zien tot en met 27 maart 

2022.

De kleurrijke werken waarop Sarah Grothus haar universum afbeeldde, bedekken complete wanden van het 

museum. De gang is omgebouwd tot lange doodskist met zachte wanden van beschilderd doek, de groot-

ste en kleurrijkste doodskist van Nederland. Hier doorheen lopen voelt als een overgangsrite, een trans-

formatie. Je voelt je nietig tussen alle groteske en spookachtige figuren. Ze zijn niet allemaal vriendelijk, 

ze vertolken alles wat we in ons hebben. Lief, zorgzaam, dreigend en bruut. Zijn ze dood of levend, zijn het 

geesten misschien?

“Ik weet niet of de dood het einde betekent. Ik weet ook niet of ik ge-
loof in een leven na de dood. Misschien is het juist daarom dat ik het 
probeer te visualiseren.” 

– Sarah Grothus

De magische dimensie van licht en geluid

Verschillende elementen beïnvloeden je ervaring van de tentoonstelling: het gebouw zelf, de lommerrij-

ke begraafplaats waar het museum is gevestigd en in deze expositie vooral ook het steeds wisselende 

daglicht. Door het invallende zonlicht zie je de schaduwen van de oude begraafplaatsbomen bewegen op 

de grote, doorschijnende doeken; alsof er twee werelden door elkaar lopen. Ook geluid speelt een grote rol 

in de centrale tentoonstellingszaal. Speciaal voor de expositie componeerde Daniël Maalman De geesten 

zijn met ons, een electrosoundscape-installatie van ruim 20 minuten.
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Fascinerend werk.. […] Bij binnenvallend zonlicht wisselen de kleu-
ren en brengen onverwachte contrasten van zacht roze tot diep 
bloedrood, waardoor je stemming meevibreert in die schemerige bin-
nenwereld van Grothus.

– Marjan Berk, AD

Hoe gaan we om met de dood?

Sarah Grothus is sinds haar vijfde, toen haar opa overleed, gefascineerd door de dood. Ze haalt inspiratie 

voor haar werk uit verschillende culturen, mythes en religies. Dankzij een beurs van het Mondriaan Fonds 

reisde ze naar Mexico, waar ze Día de Muertos meemaakte. Die ervaring liet haar niet meer los. De feeste-

lijke sfeer vormde een groot contrast met de manier waarop we hier met de dood omgaan: we zijn er bang 

voor, en willen hem wegstoppen. Met haar werk wil ze daar vragen over oproepen.

Sarah Grothus (Duitsland, 1984) is een groot schilderkunstig talent. Ze kreeg haar kunstopleiding in Gent 

en Enschede en deed residencies in Amerika, Mexico en Zweden. Ze exposeerde eerder op verschillende 

plekken in Duitsland, Mexico en Nederland, waaronder in het Rijksmuseum Twente. Schemering is haar 

eerste solotentoonstelling.

Museum Tot Zover belicht de dood in al zijn facetten door middel van kunst, fotografie en historische ob-

jecten. Het museum is beslist niet zwaarmoedig, de toon is open en helder. Bekende tentoonstellingen zijn 

Funeral Train (***** de Volkskrant), Post Mortem, De Laatste Aai (**** de Volkskrant) en EAT LOVE DIE. Het 

museum is gevestigd op begraafplaats De Nieuwe Ooster in Amsterdam.



Diefstal vanaf graf komt vaker voor: 
‘Schande, totaal geen respect’

 Op de begraafplaats Heilig Land Stichting namen in 2014 bronsdieven veel bronzen beelden, 
urnen, kunstwerken mee.© ANP

ARNHEM - Het verhaal van Ben Jansen over de diefstal van bloemen op het graf van 
zijn vrouw staat niet op zichzelf. Het komt vaker voor dat bloemen of beeldjes van gra-
ven worden gestolen. “Mensen lijken steeds meedogenlozer te worden. Triest, heel triest.”

Hij kreeg veel reacties, maar de gouden tip waar hij 350 euro voor uitloofde, zit er nog niet tussen, vertelt 
Arnhemmer Ben Jansen. Omroep Gelderland publiceerde dinsdag zijn verhaal. Dat onbekenden een pot met 
een orchidee van het graf van zijn vrouw hadden gestolen. Ook deed Jansen via Facebook een oproep voor 
tips die konden leiden naar de dader.

“Het bericht is veel gedeeld”, zegt Jansen. Hij krijgt bijval van mensen die iets soortgelijks hebben meege-
maakt. En een winkelier belooft al dat degene met de gouden tip een bedeltje in haar winkel mag uitzoe-
ken.

Herkenbaar verhaal
Op de Facebookpagina van Omroep Gelderland zijn woensdag al meer dan honderd reacties op het verhaal 
van Jansen binnen. Mensen vertellen dat ze iets vergelijkbaars mee hebben gemaakt op een begraaf-
plaats. Zo schrijft Lia hoe vorige week in Apeldoorn nog bij het graf van haar man en haar dochter hyacinten 
zijn gestolen: “Terwijl dat mijn man nog geen twee maanden geleden is overleden. Schande. Totaal geen 
respect.”

Piet herkent het verhaal en schrijft: “Gebeurt op veel begraafplaatsen hoor. Ook al een paar keer meege-
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maakt.” Nancy windt zich er over op: “Mensen lijken steeds meedogenlozer te worden. Triest, heel triest.” 
En Mariette betuigt haar medeleven: “Sterkte. Er zijn nog veel mensen zonder geweten.”

Uit de berichten die Omroep Gelderland de voorbije jaren heeft geplaatst, komt ook het beeld naar voren 
dat het vaker voorkomt. Zo werden in 2019 van de begraafplaats van Bussloo grafstenen en grafkruizen 
gestolen. Daar werd onder meer een grafsteen van een kindergrafje weggenomen.
In datzelfde jaar werden in Hedel ook bij een kindergrafje vernielingen aangericht en knuffels meegenomen.

Camera geen oplossing
Woordvoerder Weidenaar van de Landelijke Organisatie van Begraafplaatsen (LOB) herkent het verhaal 
van Jansen: “Ik las het verhaal van de heer Jansen en dat is natuurlijk heel triest. Het komt met enige regel-
maat voor dat bloemen gestolen worden. Voor families is dat heel vervelend.”
Toch gebeurt het niet heel vaak, al heeft hij geen harde cijfers: “Ik wil het absoluut niet bagatelliseren. We 
hebben in Nederland zo’n 4000 begraafplaatsen. Vaak is het een incidenteel iets.”
Volgens hem komt het voor dat iemand die geregeld op een begraafplaats komt bloemen steelt. Het komt 
volgens Weidenaar zelfs voor dat er onmin in de familie is waarbij het ene familielid bloemen op een graf 
plaatst, en een ander familielid ze weer verwijdert. “In het verhaal van Ben Jansen lijkt me dat niet het 
geval.”

In Winterswijk kwam cameratoezicht op de begraafplaats om potentiële dieven af te schrikken. Weide-
naar, die zelf ook beheerder is van een begraafplaats, ziet dat als een gedeeltelijke oplossing: “Ik kan niet 
achter elke boom een camera plaatsen. Als je één ingang hebt, kun je dat doen. En als je dan iemand met 
bloemen de begraafplaats af ziet lopen, kun je die daar op aanspreken.” De ultieme oplossing heeft hij niet.
Ondertussen staat er al wel een nieuwe orchidee op het graf van zijn vrouw Jolanda, vertelt Ben Jansen: 
“Daar heeft mijn dochter voor gezorgd.

Eigen foto, Sjaak. 

Bron: Omroep Gelderland, 
12-01-2022, Sjaak.
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Column: 

De verhalen over ’t Gerifformeerd Kerkhaof waren zo ake-
lig geweest, dat hij er als kind niet durfde te komen

Het is een winterdag uit het boekje: fris en zonnig. Een verademing na een et-

maal met mist. We zijn uitgestapt bij bushalte Rooth op de grens met Maasbree.

Doel van onze wandeling door het Dubbroek is het Gereformeerd Kerkhof. We hoorden verhalen dat op 

deze plek in voorbije eeuwen godloochenaars, zelfmoordenaars, landlopers en ongedoopte baby’s wer-

den begraven. Geschiedenissen met een donkere rand, waarvoor echter geen spoor van bewijs is. Ook de 

‘voorbije eeuwen’ blijkt een fabel, zo oud is de dodenakker niet. Ze dateert van het jaar 1880, lezen we in 

de Blerickclopedie. In dat jaar nam de gemeente Maasbree, waartoe ook Blerick en Baarlo behoorden, het 

in gebruik als algemene begraafplaats voor de drie kernen. Het terrein werd afgebakend met hagen. Een 

gepland lijkenhuisje kwam er niet. Waarschijnlijk zijn niet-geïdentificeerde drenkelingen wel op deze verla-

ten plek ter aarde besteld. Zekerheid is er echter niet. Het begrafenisregister is spoorloos.

Op deze januaridag is het rustig in het Dubbroek, we horen in de verte alleen verkeersgedruis. We lopen 

door loofbos, dat af en toe onderbroken wordt door een rietveld of grasland. In het Dubbroek bevindt zich 

het brongebied van de Springbeek, die via Hout-Blerick naar de Maas stroomt. Het is jaren geleden dat we 

hier voor het laatst zijn geweest. Destijds op een broeierige zomerdag. We werden belaagd door zwermen 

bloeddorstige steekmuggen, die zich als kamikazepiloten op ons stortten. Het Dubbroek is voor een deel 

een oude Maasbedding. In de lagere gedeelten staat bijna altijd water. Een heerlijke biotoop voor een mug.

We lopen naar het oosten, in de richting van Hout-Blerick. Een wandelaar met hond komt ons tegemoet. 

Natuurlijk kent hij ’t Gerifformeerd Kerkhaof, wat een vraag. Zijn vader heeft er vaak over verteld. Pap 

had met eigen ogen gezien, dat er in de Tweede Wereldoorlog Duitse soldaten werden begraven. Ook 

geallieerde militairen, die bij de bevrijding van Blerick waren gesneuveld, hadden er een graf gekregen. De 

verhalen over de plek waren zo akelig geweest, dat hij er als kind niet durfde te komen. Voor de zekerheid 

vragen we de weg. Het pad aflopen tot aan de verharde weg en je bent er. Vijf minuten later staan we er. 

Het Limburgs Landschap, beheerder van het Dubbroek, heeft de voormalige begraafplaats weer zichtbaar 

gemaakt door struikgewas te rooien en de hagen te snoeien en bij te planten. Een kruis en informatiebord 

herinneren aan de bijzondere geschiedenis van deze plek.

Bron: De Limburger, 18-01-2022, Sjaak. 
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Begraven blijft waardig en betaalbaar, 
maar wordt waarschijnlijk duurder

De komende jaren moet begraven in de gemeente Harderwijk op 

een waardige, respectvolle en een voor iedereen betaalbare wijze 

plaats kunnen blijven vinden. 

Maar dat vraagt wel een andere manier van kostendekking voor 

onderhoud en dienstverlening. 

Dat is in het kort de strekking van het Beheerplan Begraafplaatsen 
2021-2025 dat het college van B&W voorlegt aan de gemeenteraad

Wethouder Jeroen de Jong: “De zorgvuldige en respectvolle verzorging van een begrafenis blijft voorop 

staan. Maar het moet wel betaalbaar blijven voor inwoners. Daarom willen we samen met de raad kijken 

naar mogelijkheden om het beheer van de begraafplaatsen op een andere manier te bekostigen.  En keu-

zes te maken zodat dienstverlening en kosten in evenwicht blijven.”

 

In het beheerplan wordt ervan uitgegaan dat begraafplaatsen een bijzondere plek vormen in de gemeente. 

En van belang zijn voor het behouden van een gezonde, groene en aantrekkelijke leefomgeving. Ook is bij-

voorbeeld de cultuurhistorische waarde van begraafplaats Oostergaarde groot. In het plan wordt onder-

streept dat afscheid nemen en gedenken altijd op een waardige en respectvolle manier mogelijk moet zijn. 

Door onder meer natuurlijk begraven mogelijk te maken op de Elzenhof, speelt de gemeente in op verande-

rende behoeften en individuele keuzes van inwoners. Het voorstel is om in de tarieven een realistischere 

kostenverdeling tot uitdrukking te brengen.

Bron: Harderwijkse Zaken, 21-01-2022, Sjaak
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Column: Fiets

Geplaatst: 10 januari 2022
 

Annelies Klos

Mijn naam is Annelies Klos en ik ben uitvaartbegeleider in de kop van Noord Holland. Ik heb mijn eigen 

bedrijf: stillbeloved maar word ook regelmatig ingehuurd door collega ondernemers die gebruik ma-

ken van mijn diensten.De onderstaande column heb ik geschreven naar aanleiding van een familie die 

mij persoonlijk heeft benaderd en waarvan het verhaal zó bijzonder is dat ik het graag, met goedkeu-

ring van de ouders, met jullie wil delen.

Mijn telefoon gaat op een druilerige middag, ik krijg Lieke aan de lijn en ze vraagt me of ik haar en Joël 

kan bijstaan omdat ze over paar dagen hun zwangerschap van 16 weken af gaan breken.

Ik schrik toch altijd even van zulke telefoontjes maar herpak me snel en zeg dat ik ze zeker kan bij-

staan..

We spreken voor de volgende dag af en als ik in de ochtend bij ze aanbel, word ik welkom geheten 

door twee lieve schatten van mensen. Ze vertellen me dat de tweelingzwangerschap al problema-

tisch is vanaf 13 weken. Er heeft nog een behandeling plaatsgevonden maar die had niet het gewens-

te resultaat. En dat ze nu, uit liefde hebben besloten om de zwangerschap af te breken…wat bewon-

derenswaardig, en wat een liefde en kracht heb je dan.

Ze geven aan dat ze een wateropbaring willen en een crematie, en ik leg uit wat daar voor nodig is. 

Ik heb al een mooie kleine wikkeldoek gemaakt en geef deze aan de ouders…ook heb ik alvast een 

mandje meegenomen waar de kindjes op de dag van de crematie ingelegd kunnen worden.

Na nog wat met elkaar gesproken te hebben ga ik naar huis, wetende dat deze ouders er alles aan 

zullen doen om hun kindjes in liefde te ontvangen maar ook tegelijk moeten laten gaan…
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Na de geboorte gaat het gezin naar huis, waar ze drie dierbare en waardevolle dagen hebben met 

elkaar. Ook komt de fotograaf van Stichting Stil om mooie momenten vast te leggen.

Op de dag van de crematie is het zulk vreselijk slecht weer; de hemel huilt heel hard mee met Lieke en 

Joël...Ik ben ruim op tijd bij het crematorium en zorg ervoor dat het schapenvachtje waarop het mand-

je straks neergezet kan worden klaarligt en steek alvast de kaarsjes aan.

In de stromende regen komt Lieke aanlopen, “Joël komt op de fiets “zegt ze.

Op dat moment komt hij het terrein oprijden, in zijn doorweekte regenpak. In een flits denk ik:”waar 

zijn de kindjes?”

Joël parkeert zijn fiets tegen de muur en haalt heel voorzichtig de fietstas van de bagagedrager, 

gaat naar binnen en zet de fietstas op de stoel.

Samen halen ze er met heel veel liefde het mandje uit en zetten het op het schapenvachtje, bij de 

twee beertjes en de kaarsjes die klaarstaan.

Ik heb in mijn leven de hele wereld over gefietst zegt Joël, dit ritje wilde ik heel graag met mijn kinde-

ren doen….Wat een kracht!!

We hebben een intiem samenzijn met elkaar, praten over de afgelopen dagen, en ik zie dat de liefde 

deze mensen bindt en vasthoudt, nog even zijn ze met z’n vieren en dan komt het moment dat ze 

voorgoed afscheid moeten nemen van hun lieve schatten…
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Dichter van dienst voor het eerst ingezet
 

SCHIEDAM – De zogenoemde ‘dichter van dienst’ is vorige week voor het eerst  ingezet 
tijdens een uitvaart.

In navolging van steden als Gouda, Amsterdam en Utrecht, kent Schiedam sinds begin dit jaar ook ‘de 

Dichter van Dienst’. Een initiatief dat in 2002 door F. Starik werd gestart in onze hoofdstad: een dichter die 

tijdens een ‘uitvaart van gemeentewege’ de overledene begeleidt met een persoonlijk gedicht. Dat deed 

Yvette Neuschwanger - voormalig stadsdichter - voor het eerst.

Wethouder Duncan Ruseler: “Wat een bijzonder initiatief. Al langer geleden kwam Yvette Neuschwanger 

naar mij toe met de vraag of we veel mensen in de gemeente Schiedam begraven zonder erven. Waar de 

gemeente dus verantwoordelijk is voor het afscheid. Vaak zijn het mensen zonder kinderen, of juist met 

tragischere geschiedenis. De gemeente hield het afscheid sober. Maar Yvette kwam met een aanbod. Zij 

zou als stadsdichter een poule op kunnen zetten van vrijwillige ‘Dichters van Dienst’. Waarbij ook bij be-

grafenissen en crematies van gemeentewege een afscheid is. Met de hulp van onze uitvaartondernemer 

Andries Frederik is dat gelukt. Ik ben ze beiden zeer dankbaar. Al meteen aan de start van het nieuwe jaar 

was er een eerste afscheid.”

Bron: Schiedam 24, 24-01-2022, Sjaak.

Nieuwsbrief FKB 

Digitale nieuwsbrief 31-01-2022 Pagina 18



Nieuwsbrief FKB 

Digitale nieuwsbrief 31-01-2022 Pagina 19



Samenstelling Algemeen 
Bestuur FKB per 19-09-2020

Voorzitter:

Sjaak den Hollander, Illikhoven 14-A,
6116 AL Illikhoven. Tel.: 046 - 4810205
jjdenhollander@planet.nl

Secretariaat:
mw. G.W. Nijland-Wevers 

Tel.: 06 - 23894310
secretaris@f-k-b.nl

Penningmeester:

Frenk Lardinois,  Florence Nightingalestraat 155
6441 HW Brunssum Tel.: 045 - 5272717 
penningmeester@f-k-b.nl

Webmaster:

Johnny Gunnewijk,  Meidoornstraat 8,
9501 VZ Stadskanaal  Tel.: 0599 - 612027
Gunnewijk@gmail.com

Bestuurslid:

Martin Slippens,  Streekweg 347,
1616 AH Hoogkarspel  Tel.: 0228 - 526740
mslippens@hetnet.nl

Herman Borgelink,  Maatkamp 21
7482 KC Haaksbergen Tel: 06 - 22386717
info@barbarahaaksbergen.nl

Bel gerust voor informatie 
Wij maken u met plezier verder wegwijs in de 
FKB en uitvaartland! 

Regio Noord/Oost: 
(Groningen/Friesland/Drente/Overijssel/ 
Gelderland/Flevoland) 
Wilma Nijland  Tel.: 06 - 23894310 
Herman Borgelink Tel.: 06 - 22386717

Regio West: 
(Noord-Holland/Zuid-Holland/Utrecht/Zeel-
and) 
Martin Slippens  Tel.: 0228 - 526740

Regio Zuid: 
(Noord-Brabant/Limburg) 
Sjaak den Hollander Tel.: 046 - 4810205

Frenk Lardinois Tel. ; 045 - 5272717

FKB
een levende vereniging

rondom de dood

MEER SAMEN -SAMEN MEER

Nieuwsbrief FKB 

Digitale nieuwsbrief 31-01-2022 Pagina 20

Nieuwsbrief FKB 

MEER SAMEN — SAMEN MEER 

Digitale nieuwsbrief 

FKB 
een levende vereniging 

rondom de dood 


